
سه ش��نبه 10 مهر 1403 | 27 ربی��ع الاول 1446|| روزنامه جوان |  شماره 7131 10
 88523060سرویس فرهنگی 

براي دفاع مقدس ح��دود ۴۲اثر خوانده ام، آثاري كه خوان��ده ام، به آنها علاقه مند 
بوده ام، چراكه مقطعي از تاريخ دفاع مقدس را بيان مي كردند. 

من هر كدام از آثاري را كه خوانده ام، دوست دارم ولي يكي از آن آهنگ ها برايم فرق 
دارد.  يكي از كارهايم كه نه به تأييد من، بلكه به تأيي��د همه اهالي مرتبط با دفاع 
مقدس و موسيقيدانان ماندگار شد، »خجسته باد اين پيروزي« بود كه حتي خارج 

از مرزها رفته است.  
به خاطر دارم كه يكي از دوس��تان كه در امريكا تحصي��ل مي كرد، تعريف مي كرد 
كه استادش در واحد درسي موسيقي بين الملل موسيقي قطعه »خجسته باد اين 
پيروزي« را به لحاظ فني و تنظيم ش��رح داده اس��ت.  اين قطعه در بين مردم هم 
بسيار ماندگار شد و هنوز وقتي من را در كوچه و خيابان مي بينند، زير آواز مي زنند 
و بخشي از اين آهنگ را مي خوانند يا اينكه به جاي نام خودم، من را آقاي »پيروزي« 

خطاب قرار مي دهند. 
درباره اينكه از همكاري با كدام آهنگس��از احس��اس رضايت خاطر بيشتري دارم، 
بايد بگويم من با بس��ياري از آهنگسازان و ش��عرا كار كرده ام كه تمامي آنها بدون 

چشمداشت مادي كار مي كردند و از جان و دل براي كار خود مايه مي گذاشتند. 
اين آهنگسازان افراد نام آش��نايي همچون هادي آرزم و محمد ميرزماني بودند كه 

كارهاي ماندگاري برايم ساختند ولي شاخص ترين آنها آقاي راغب بود. 
بيشتر كارهايم به دست آقاي احمدعلي راغب ساخته شد كه آثار خيلي خوبي 
هم بودند، نمونه اش همين »خجسته باد اين پيروزي« بود، البته كه آقاي راغب 
به »مرد هزارآهنگ« مع��روف بود، زيرا هر ملودي ای كه مي س��اخت با ديگري 
متفاوت بود كه اين امر حكايت از اس��تعداد فوق العاده او داشت.  فراموش نكنيم 
آهنگساز مهم اس��ت ولي آن كسي كه يك قطعه موس��يقي را جلوه مي بخشد، 

تنظيم كننده است. 
در حقيقت فردي كه مي تواند يك قطعه موسيقي را براي مردم شاخص و مبرا كند، 
تنظيم كننده است.  آقاي مجتبي ميرزاده يكي از هنرمندان بنام تنظيم در آن دوره 

بودند و بسياري از كارهايي را كه من يا خوانندگان ديگر خوانديم، تنظيم كردند. 
دفاع مقدس و جنگ تحميلي پير و جوان و هنرمند نمي ش��ناخت، همه اقشار در 
جبهه ها حضور داش��تند، پس از مدتي كه از جبهه برگش��تم، سال۱۳۶۴ از سوی 
وزارت ارش��اد به صورت گروهي با هدف اجراي برنامه هاي هنري و موسيقي براي 
رزمنده ها به مناطق عملياتي اعزام ش��ديم، عاش��ق اين كار بودي��م و تعدادي از 
خواننده ها داوطلبانه آمدند و در قالب سه اتوبوس به همراه اركستر و دستگاه هاي 
صوتي به مناطق عملياتي و نزديك خط مقدم مي رفتي��م و براي رزمنده ها آثاري 
را اجرا مي كرديم و بس��يار مورد اس��تقبال آنان قرار مي گرفت، مثلًا گاهي به من 
مي گفتند كه مرا در تلويزيون مي ديدند و اكنون در كنارشان هستم و آثاري را اجرا 

مي كنم و دوران خيلي درخشاني بود. 
يكي از رزمنده ها تعريف مي كرد كه در عمليات بيت المقدس، سرود »خجسته باد 
اين پيروزي« را كه براي آزادسازي خرمشهر اجرا كرده بوديم با ابتكاري در منطقه 
در جريان عمليات و مبارزه با دش��من با بلندگوهايي در ماشين هاي جنگي پخش 
كرد، رزمندگان بسيار روحيه گرفته بودند و توانس��تند پيروز شوند، بر اين اساس 
مسائل فرهنگي و هنري بسيار تأثيرگذار است اما متأسفانه در حال حاضر اهميتي 

به آنها داده نمي شود.

باستان شناسان، عرصه و حريم »تپه بور« در جوانرود كرمانشاه را مشخص كردند. 
در اين محوطه كه با خطر ساخت وساز روستايي ها مواجه بوده، شواهدي از دوره هاي 

مس و سنگ، هزاره دوم قبل از ميلاد و اشكاني ها كشف شده است. 
محوطه باستاني تپه بور در روستاي تپه بور از توابع دهستان پلنگانه بخش مركزي 
شهرس��تان جوانرود استان كرمانشاه واقع شده اس��ت كه به دليل قرار گرفتن اين 
تپه در بافت روس��تايي بر اثر ايجاد ساخت وسازهاي مس��كوني، بخشي از اين تپه 
 تاريخي تخريب شده است. اين تپه در سال۱۳۸۴ از سوی يعقوب محمدي فر با نام 

»تپه پشت آبادي تپه بور« شناسايي شده است. 
با آنكه اين تپه در ۲۳بهمن ماه سال۱۴۰۲ به شماره ۳۴۰۸ در فهرست ميراث ملي 
ثبت شده است اما درخواست هاي مكرري از سوي اهالي روستا براي ساخت وساز در 
اطراف آن به ميراث فرهنگي استان كرمانشاه شده بود، در نهايت با تصميم مسئولان 
ميراث فرهنگي، برنامه گمانه زني براي تعيين عرصه و حريم اين محوطه باستاني 

در تابستان۱۴۰۳ آغاز شد. 
 اينك پژوهشگاه ميراث فرهنگي و گردشگري از پايان برنامه ميداني تعيين عرصه و 
حريم محوطه تاريخي تپه بور كه با مجوز اين پژوهشگاه  و پشتيباني مالي اداره كل 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي استان كرمانشاه در شهرستان جوانرود 
انجام شد، خبر داده اس��ت.  فرهاد فتاحي كه سرپرست هيئت باستان شناسي تپه 
بور است، درباره آنچه در جريان گمانه زني و تعيين عرصه و حريم اين تپه شناسايي 
شده است، گفت: در مدت اجراي اين برنامه جمعاً ۲۳گمانه حفاري شد و بر اساس 
اين گمانه ها، عرصه محوطه مشخص و حريم آن نيز پيشنهاد شد. با توجه به قطعات 
سفالي به  دست آمده از محوطه تپه بور، قديمي ترين شواهد استقرار در اين محوطه 
متعلق به دوره مس و سنگ بوده و علاوه بر آن ش��واهدي از استقرار در هزاره دوم 
قبل از ميلاد و دوره اشكاني را داراست كه نشان از اهميت اين محوطه در مطالعات 
باستان  شناختي منطقه است.  اين باستان ش��ناس با بيان اينكه اين برنامه دومين 
برنامه گمانه  زني به منظور تعيين عرصه و حريم محوطه  هاي باس��تاني شهرستان 
جوانرود در دو سال گذشته است، بدون آنكه به برنامه حفاظتي از اين تپه تاريخي 
اشاره اي داشته باشد، بيان كرد: اميدواريم با انجام اين برنامه و تعيين عرصه و حريم 
محوطه، مشكلات اهالي روستاي تپه بور در راستاي اخذ مجوز و صدور پروانه ساخت 
رفع شود و در آينده اي نزديك شاهد توس��عه و آباداني اين روستا همراه با حفظ و 

صيانت از اين محوطه باستاني باشيم. 

وقتي صحبت از فرهنگ، هويت يا هنر مي شود، همه دوست 
دارند از واژه جهاني اس�تفاده كنند ولي تا وقتي روي زمين 
خودت ريشه نداشته باشي، جهان بي معناست.  ما براي يكي 
از فرهنگ هاي جهان كار مي كنيم، نه فق�ط فرهنگ ايران، 
زيرا گاهي دستاوردهاي تاريخي خود را دست كم مي گيريم 
اما وقتي تاري�خ را مرور مي كني�م، مي بينيم اي�ران با تمام 
افت وخيزها خاطره جاودانه اي در جهان به نام فرهنگش دارد. 

حسين عليزاده به عنوان خالق »مجموعه دستگاه هاي موسيقي 
ايران« در نشست رسانه اي پروژه »دستگاه هاي موسيقي ايران« 
كه در فرهنگسراي ارسباران تهران برگزار شد، درباره اثر جديدش 
توضيحاتي را ارائه داد و گفت: ما همه با ذوق و شوق براي پاسداري 
از فرهنگ تلاش مي كنيم. اگر مفهوم پاسداري مشخص نباشد، 
پاسداري از فرهنگ مي تواند با نگاه هاي مختلف آن را به يك چيز 

منفي يا مثبت تبديل كند. 
وی همچنين گفت: تمام كساني كه خيلي به ايراني و ايراني بودن 
مي بالند، از يك گذشته دور صحبت مي كنند ولي نمي گويند ما 
چه هستيم. همه سيستم ها آمده و رفته اند و آنچه مي ماند، تلاش 
و كار آن مردم و هنر اس��ت. زيستن اس��ت كه مي ماند. فرهنگ 
و ادبيات ايران مي تواند يك ظرفيت جهاني داش��ته باش��د ولي 
نمي توانيم بگوييم فقط ادبيات ما خوب است و نقاشي ما خوب 
نيست. در طول تاريخ درك درستي از موس��يقي نبوده و حتي 
برخي با آن خصومت داش��ته اند. نمي توان موس��يقي را ناديده 
گرفت، نمونه اين امر سرود ملي اس��ت، پس سرود ملي را با چه 

اجرا مي كنند؟ با ساز!
اين هنرمند ادامه داد: روزي كه بفهمم وزارت فرهنگ ما فقط اسم 
فرهنگ را يدك نمي كشد، كنسرت مي گذارم. ريشه من اينجاست، 
خارج از كشور براي من مهم نيست. اگر مي خواهند هنر بارور شود، 
بايد بگذارند هنرمند آزاد باشد، البته هنرمند آزاد است و جانش را 
هم در اين راه مي دهد. آن كه مي گذارد مي رود، فقط نام هنرمند را 
يدك مي كشد. دوست دارم در دامن مادرم كنسرت دهم و در سالني 

كه مجبور نشوم فرم هايي را پر كنم كه در شأن من نيست. 

او در بخش ديگري از سخنانش درباره شكل گيري و ايده ساخت 
مجموعه جديدش گفت: اين پروژه در بدترين شرايط روزگار ما 
يعني در دوران كرونا در ذهنم شكل گرفت. ديدم كه مي توانيم 
بر اس��اس آنچه از خلاقيت و نبوغ هنرمندان نس��ل جوان ايران 
مي شناسم، كاري را براي تاريخ اين س��رزمين داشته باشيم. ما 
گنجينه بزرگي در اي��ران داريم و هر وقتي ك��ه در ايران چنين 

فرصتي وجود داشته باش��د، مي توانيم كار كنيم. اين پروژه در 
روزگار سخت كرونا در ذهنم شروع شد. آن زمان كه سايه مرگ 
كشور را گرفته بود، سايه اميد مرا گرفت و فكر كردم در آن شرايط 
اگر كسي باشد كه بين صاحبان صلاحيت صحبت درباره رديف 
موسيقي ايران داشته باشد، با توجه به گذشته خودم و استاداني 

كه داشته ام، آن فرد خودم هستم. 

حسين  عليزاده:

ريشه من اينجاست، خارج از كشور براي من مهم نيست

 حمله به ترامپ
 در اولين نمايش
»مگالوپوليس« 

در اولي�ن نماي�ش »مگالوپولي�س« در 
نيوي�ورك راب�رت دني�رو در حال�ي ك�ه 
از س�وي اس�پايك لي پش�تيباني مي شد، 
آم�دن ترام�پ را فاجع�ه خوان�د و گف�ت: 
م�ا چني�ن ن�وع آدم�ي را نمي خواهي�م. 
در مراس��م اولي��ن نماي��ش »مگالوپوليس« 
جديدترين فيلم فرانس��يس فورد كاپولا كه با 
حض��ور بازيگران آن در نيويورك برگزار ش��د، 
رابرت دنيرو فرضي��ه اي را مطرح كرد كه حتي 
با وجود خيلي جدي بودن چه��ره او، حضار به 

خنده افتادند. 
وي گفت: »فقط تصور كنيد دونالد ترامپ اين 
فيل��م را كارگرداني كند. از بس ديوانه اس��ت، 
هرگز به جايي نمي رسد. او نمي تواند هيچ كاري 
انجام دهد. نمي تواند چيزي را كنار هم نگه دارد. 
او مي خواهد كشور را ويران كند. او نتوانست در 
سينما هم كار كند. او نمي توانست كاري انجام 

دهد كه ساختار داشته باشد.«
دنيرو، اس��پايك ل��ي و كاپولا در يك جلس��ه 
پرسش و پاسخ نيم س��اعته كه قبل از نمايش 
فيلم مگالوپوليس در جشنواره فيلم نيويورك در 
قالب آيمكس برگزار شد، نظرات خود را درباره 

فيلم و جامعه امريكا بيان كردند. 
در حالي كه جشنواره فيلم نيويورك جمعه آغاز 
مي ش��ود اما با فراهم آمدن فرصتي نادر براي 
جمع آوري مهمانان برجسته دركنار كاپولاي 
۸۵ساله براي تماشاي فيلم به صورت آيمكس، 

اين برنامه برگزار شد. 
پس از اين نشست هم فرش قرمز فيلم با حضور 
بازيگران از جمله اوبري پلازا، داستين هافمن و 

جيانكارلو اسپوزيتو برگزار شد. 
در آخري��ن دقايق پرس��ش و پاس��خ، دنيرو و 
اس��پايك لي به صراحت به تش��ابه بين دنياي 
خيالي فيلم و اضطرابي كه در سال انتخابات بر 

امريكا حاكم است، پرداختند. 

در حالي كه از دنيرو درب��اره ديدگاهش درباره 
آينده سينما سؤال ش��د، او از زاويه اي سياسي 
به مس��ئله پرداخت و با تمركز بر توجه كاپولا 
بر زوال تمدن ها و ظهور ديكتاتورها گفت: من 
نگران هستم. من چيزهايي را در فيلم فرانسيس 
در اين باره مي بينم كه مواردي مشابه دارد. به 
نظر من، تا زماني كه به آنجا نرس��يده ايم، تمام 
نش��ده و بايد با تمام وجود براي شكست دادن 
جمه��وري خواه��ان- ك��ه جمهوري خواهان 
واقعي نيستند- و شكست دادن ترامپ، اين كار 
را انجام دهيم، به همين سادگي. ما نمي توانيم 
چنين نوع آدمي داشته باشيم. همه بايد بيرون 

بروند و رأي بدهند. 
 اسپايك لي هم در موافقت كردن ترديد نكرد و 
گفت: خواهرم هميشه مي گويد، پيش به جلو 
نه عقب. ساده اس��ت؛ براي رأي دادن ثبت نام و 
حضور پيدا كنيد. اين انتخابات بس��يار نزديك 
اس��ت. من طرفدار پروپا قرص ورزش هس��تم 
و تعبيري كه ش��ما به كار برديد، ت��ا زماني كه 
تمام نش��ود، تمام نمي شود، درس��ت است. ما 
نمي توانيم فكر كنيم كه بازي تمام ش��ده، در 

حالي كه تمام نشده است. 
كاپولا هم عنوان ك��رد كه عم��داً بازيگراني را 
انتخاب كرده كه مي داند به روش ديگري رأي 
مي دهند. هرچند او نامي ذك��ر نكرد، اما جان 
وويت از مدافع��ان جدي ترامپ اس��ت كه در 
فيلم نقش مهمي بر عهده دارد. اين فيلمس��از 
با ابراز امي��دواري گفت: م��ا مي توانيم در يك 
مجموعه فيلم باهم اختلاف نظر داشته باشيم، 

اما انسانيت بايد بتواند پيروز شود. 
در اين نشست اين سه چهره مهم سينمايي از 
خاطرات خود در محافل مشترك فيلم نيويورك 
و زماني كه همه آنها براي اولين بار باهم ارتباط 

برقرار كردند، حرف زدند.
دني��رو و كاپ��ولا خاط��رات »پدرخوان��ده« و 
دهه۱۹۷۰ در تجارت فيلم را مرور و به طور مكرر 
از دوست مشترك خود مارتين اسكورسيزي ياد 

كردند. 
»مگالوپوليس« نخستين بار به عنوان يك اثر 

تمام شده حدود دوماه پيش در كن ديده شد. 
اين فيلم نقدها و واكنش هاي متفاوتي در كن 
برانگيخ��ت و در حالي كه برخ��ي از جاه طلبي 
حماس��ي آن اس��تقبال كردند، برخ��ي آن را 
اغراق آميز و متظاهرانه و برخي هم يك دستاورد 
بسيار خيره كننده و كار يك هنرمند چيره دست 

خواندند. 

من را
 آقاي »پيروزي«
 خطاب مي كنند

حريم تپه 5هزار ساله 
در غرب ايران مشخص شد

   افشين عليار
س�ينماي جن�گ قطع�اً از ژانره�اي مه�م و تأثيرگ�ذار 
سينماس�ت كه مي توان�د نمايش�ي واقع گ�را از رخداد هاي 
جنگي باش�د، اگر از خش�ونت ص�رف فاصله بگي�رد و روي 
فرهنگ دف�اع مقدس كه خ�اص جنگ ماس�ت تأكيد كند.

سينماي جنگ به نوعي باورپذيری رويدادهاي پيرامون و متن 
صحنه جنگ يك كشور را بازسازي مي كند و اين مي تواند براي 
فرهنگ يك كشور مهم باشد چراكه فيلم هاي جنگي اگر با اصالت 
و واقعيت و در بستر درست نمايشي س��اخته شوند، قطعاً مورد 

توجه كساني كه جنگ را نديده اند، قرار مي گيرد. 
در ايران ژانر دفاع مقدس از س��الي كه جنگ اي��ران و عراق آغاز 
شد، توانس��ت محبوبيت خاصي در ميان مخاطبان ايجاد كند. 
از ۳۱ش��هريور با آغاز هفت��ه دفاع مقدس تلويزي��ون كم وبيش 
فيلم هايي را كه در اين ژانر س��اخته ش��ده اند، نشان مي دهد. به 
رغم تكراري بودن بخش��ي از اين آثار اما همچنان فيلم هايي كه 
در دهه۶۰ همزمان با جنگ تحميلي ساخته شده است، جذاب تر 
به نظر مي رسند. اين در شرايطي ا ست كه در دهه های۷۰ ، ۸۰ 
و ۹۰ هم فيلم هاي جنگي س��اخته ش��دند اما فيلم هاي جنگي 
دهه۶۰ ملموس تر بودند، به اين دليل كه كارگردان هاي اين آثار 
مثل ابراهيم حاتمي كيا، رسول ملاقلي پور يا احمدرضا درويش 
در جنگ حضور داش��تند و توانس��ته بودن��د رخداد هاي جنگ 
ايران و عراق را به طور واقع گرايانه اما در بستر دراماتيك به فيلم 

تبديل كنند. 
در دهه۷۰ توجه خاص و ويژه اي به سينماي دفاع مقدس شد. 

بيش از ۲۰فيلم داس��تاني درباره جنگ ساخته شد. كارگردانان 
مهمي ب��ا فيلمنامه هاي��ي خاص توانس��تند نگاهي درس��ت و 

واقع گرايانه به آدم هاي جنگ داشته باشند. 

در اين ميان سريال ها و تله فيلم هاي بسياري در تلويزيون ساخته 
مي شد، اگر چه سينماي اجتماعي و كمدي در دهه۷۰ طرفدار 
بي ش��ماري داش��ت اما در كنار فيلم هاي جدي يا روشنفكري، 

مخاطب از سينماي جنگ هم استقبال خاصي مي كرد.
در اين دهه حاتمي كيا فيلم هاي مهمي را براي اين ژانر س��اخت 
كه همچن��ان »از كرخه تا راين«، »آژانس شيش��ه اي« يا »بوي 
پيراهن يوسف« به عنوان فيلم هاي بعد از جنگ از مهم ترين آثار 
محسوب مي شوند، حتي در اين دهه كمال تبريزي »ليلي با من 
است« را مي سازد كه نگاه طنزگونه اي از موقعيت يك انسان در 

جنگ دارد. 
در دهه۸۰ فيلم هاي دفاع مقدس تا حدودي از خاكريزها فاصله 
گرفتند. كارگردانان مي كوش��يدند نگاه ديگري به مقوله جنگ 

داشته باشند و آن تأثيرات جنگ در جامعه معاصر بود. 
احمدرضا معتمدي »ديوانه اي از قفس پريد« را ساخت، ابوالقاسم 
طالبي »نغمه« و مازيار ميري »پاداش سكوت« را ساختند اما در 
همين دهه مسعود ده نمكي تابوشكني كرد و اثري كمدي درباره 

جنگ ساخت. 
قطعاً »اخراجي ها« به دليل نوع داستان و ساختار براي مخاطب 
عام س��ينما هم تعجب برانگيز ب��ود و هم جذاب كه باعث ش��د 

ده نمكي ادامه آن را بسازد. 

در دهه۹۰ س��ينماي دفاع مقدس دچار يك آسيب جدي شد؛ 
كارگرداناني وارد اين عرصه ش��دند كه درك يا زيستي از جنگ 

نداشتند. 
با اينكه فيلمي مثل »ايس��تاده در غبار« يا »ي��دو« از آثار مهم 
جنگي اين دهه به حساب مي آيند، اما انگار عدم پژوهش در مورد 
كارگردانان جوان به ايجاد تأثي��ر منفي در كارگرداني فيلم هاي 
دفاع مقدس منجر شد؛ فيلم هايي كه اغلب با بودجه هاي ارگاني 
ساخته شدند و در بخشي از آنها اساساً باورپذيري ديده نمي شد. 
از سال۱۴۰۰ تا به امروز سينماي دفاع مقدس به سوي فيلم هاي 
بيوگرافي سوق پيدا كرده است و اين مي تواند وجه مثبتي براي 

اين ژانر باشد. 
آش��نايي جوانان با شهيد ستاري، ش��هيد باكري، شهيد محمد 
بروجردي يا شهيد ش��يرودي در قالب فيلم جنگي رشادت هاي 

قهرمانان شهيد كشورمان را نشان مي دهد.
سينماي دفاع مقدس براي ما سينماي ملي است و بايد كوشيد 

نگاه هاي جديدی را به اين ژانر بسيار مهم اضافه كرد. 
س��ينماي دفاع مقدس بايد قصه گفتن را ج��دي بگيرد و روي 
شخصيت پردازي بيشتر كار كند و از خشونت مبتني بر سخت افزار 
فاصله گيرد و نرم افزار جن��گ ما را كه فرهن��گ دفاع مقدس و 

داشته اي منحصربه فرد است، ارائه دهد. 

سينماي دفاع مقدس 
و لزوم پرهيز از خشونت 

   محمد گلريز 

نمای نزديكجالب ترين

در دهه های۷۰ ، ۸۰  و ۹۰   فيلم هاي جنگي ساخته شدند اما فيلم هاي جنگي دهه۶۰ 
ملموس تر بودند، به اين دليل كه كارگردان هاي اين آثار مثل ابراهيم حاتمي كيا، 
رس��ول ملاقلي پور يا احمدرضا درويش در جنگ حضور داشتند و توانسته بودند 
رخداد هاي جنگ ايران و عراق را به طور واقع گرايانه اما در بستر دراماتيك به فيلم 

تبديل كنند
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تمام كساني كه خيلي به ايراني و ايراني بودن مي بالند، از يك گذشته دور صحبت 
مي كنند ولي نمي گويند ما چه هستيم. همه سيستم ها آمده و رفته اند و آنچه مي ماند، 
تلاش و كار آن مردم و هنر است. زيستن است كه مي ماند. فرهنگ و ادبيات ايران 
مي تواند يك ظرفيت جهاني داشته باشد ولي نمي توانيم بگوييم فقط ادبيات ما خوب 

است و نقاشي ما خوب نيست
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